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P R E D S E D N I K  O B Č I N S K E  S K U P Š Č I N E

O B Č A N O M
Naglo se bliža 19. december 1971, 

ko boste volivci, ki bivate na območ
jih krajevnih skupnosti Radeče, Vr
hovo, Zidani most in Jagnjenica- 
Svibno, na referendumu odločali o 
krajevnem samoprispevku za sofi
nanciranje gradnje osnovne šole v 
Radečah.

Kakor velikokrat doslej, bodo tudi 
tokrat uprti v vas pogledi občanov 
ostalih območij naše občine in si
cer zato, ker bo vaša odločitev po
memben prispevek za njihovo 27. 
februarja in 12. marca 1972, ko bodo 
tudi oni na podobnem referendumu 
glasovali o samoprispevku za potre
be našega šolstva.

19. decembra se boste odločali: za 
sprejem samoprispevka ali proti nje
mu; o tem ali ste pripravljeni tudi 
s svojimi prispevki pomagati k hi
trejšemu reševanju problemov vzgo
je in izobraževanja naših otrok.

Napovedati izid tega referenduma 
je bržčas tvegano. Toda upoštevaje 
to, da smo se v pripravah na refe
rendum dodobra seznanili z dejstvi, 
ki vsa po vrsti izpričujejo, kako res
nično je gradnja šole potrebna, ka
ko bomo zbrana sredstva uporabili, 
potem bi referendum skorajda mo
ral uspeti.

Mora uspeti, kajti skrb za razvoj 
vzgoje in izobraževanja je težka in 
odgovorna družbena naloga. Tako 
kot želita vsaka mati in oče omogo
čiti lastnemu otroku, da si pridobi 
čim več znanja, da živi v najbolj u- 
rejenih razmerah, tako moramo že
leti vsi skupaj, da to omogočimo 
vsem našim otrokom v občini. Tako 
bodo nekoč lahko z zadovoljstvom  
ugotavljali, da je naša današnja druž
ba storila zanje vse potrebno in jim 
dala možnost, da se usposobijo za 
boljše in srečnejše življenje.

Res je, da nas k tej obliki samo- 
financiranja naših skupnih potreb, 
silijo predvsem praktični razlogi in

R A D E Č  I N
da je samoprispevek občanov edini 
možen izhod iz zagate, v katero smo 
prišli zaradi zaostajanja pri izgradnji 
šol. Toda zaostanka ni povzročila 
premajhna skrb za ta vprašanja, 
temveč hitrejše naraščanje potreb v

primerjavi s sredstvi, ki so nam bi
la na razpolago. Vsa zadnja leta pa 
je bil velik del občinskega proraču
na in prispevkov naših delovnih or
ganizacij namenjen prav izgradnji 
šolskega prostora. Zaradi tega smo 
morali zanemarjati mnoge druge pe
reče probleme naše komunalne o- 
premljenosti, kot so: ceste, elektrifi
kacija naselij, kanalizacije in vodo
vodi ter podobno.

Res je sicer, da zbrana sredstva s 
samoprispevkom ne bodo zadoščala 
za izvedbo programa izgradnje šole 
v Radečah. Več kot polovico sred
stev bo treba še vedno zagotoviti iz 
drugih virov, tako z rednimi prispev-

O K O L I C E
ki naših delovnih organizacij, kakor 
tudi iz sredstev občinskega proraču
na. Vendar bo za našo proračunsko 
potrošnjo že samo sofinanciranje ne
kaj več od tretjine te investicije iz 
samoprispevka predstavljalo veliko 
olajšavo, ki bo omogočila, da bomo 
lahko iz proračunskih sredstev vsa
ko leto namenili več sredstev za dru
ge potrebe na komunalnem področ
ju. Zato boste z glasovanjem za sa
moprispevek za gradnjo šole, nepo
sredno glasovali tudi za hitrejše re
ševanje drugih skupnih potreb v o- 
kviru naše družbenopolitične skup
nosti.

S P O Š T O V A N I  O B Č A N I!
S tem, ko boste glasovali za uved

bo samoprispevka, boste neposredno 
tudi potrdili upravičenost poziva na
še občinske skupščine vsem samo
upravnim organom v naših delovnih 
organizacijah, da naj po svojih mo
čeh in v skladu s sprejetimi dogo
vori prispevajo tudi iz skladov skup
ne porabe, da bi probleme investicij 
v osnovnem šolstvu čim hitreje in 
kar najbolj uspešno reševali.

Če se bo referendum končal z DA, 
bo potrdil, da resnično čutimo težo 
problema in da smo ga pripravljeni 
reševati s skupnimi močmi in po na
čelu solidarnosti. Zatorej je.povsem  
upravičeno naše pričakovanje, da bo
mo za ta namen prispevali tudi ne
kaj skupnih sredstev, tistih, ki jih v 
delovnih organizacijah izločajo za 
skupne družbene potrebe.

To je tudi pot, da od besed preide
mo k dejanjem, da ne bomo samo 
razpravljali o socialnih razlikah in 
jih ugotavljali, temveč da jih bomo 
tudi odpravili, v prvi vrsti tam, kjer 
so najmanj opravičene in sprejem
ljive — pri naših otrokih.

MIHA PROSEN



P R E DL OG ODLOKA
ZA GLASOVANJE NA REFERENDUMU 19. DECEMBRA 1971

Na podlagi 103. člena sta tu ta  ob
čine Laško (Uradni vestnik občine 
Laško, št. 5-39/70) in  162. člena za
kona o prispevkih in  davkih obča
nov (Uradni list SRS, št. 7/69 in 40/69) 
ter po odločitvi referendum a, ki je 
bil opravljen dne 19. decem bra 1971, 
je  Skupščina občine Laško na svoji 
seji d n e ......................... 1971 sprejela

O D L O K

o uvedbi krajevnega samoprispevka 
na območjih Krajevne skupnosti Ra
deče, Krajevne skupnosti Vrhovo, 
Krajevne skupnosti Jagnjenica-Svib- 
no in Krajevne skupnosti Zidani 
most za sofinanciranje izgradnje šol

skega poslopja v Radečah

1. člen
Za sofinanciranje izgradnje šolske

ga poslopja v Radečah se uvaja za 
območje K rajevne skupnosti Radeče, 
K rajevne skupnosti Vrhovo, K ra jev 
ne skupnosti Jagnjenica-Svibno in 
K rajevne skupnosti Zidani most sa
m oprispevek po določilih tega odlo
ka.

2. člen
K rajevni sam oprispevek se uvaja 

za ’“razdobje petih le t/ in sicer od 1. 
januarja  1972 do 31. decem bra 1976.

3. člen
K rajevni sam oprispevek se plaču

je v gotovini.
Vplačuje se v sklad za financira

nje investicij v družbenih dejavno
stih pri občinski skupščini.

P redračunska vrednost del po 1. 
členu tega odloka je 6,000.000,00 di
narjev, s krajevnim  prispevkom  pa 
bo zbrano približno 1,850.000,00 di
narjev.

4. člen
K rajevni sam oprispevek plačujejo 

občani:
1. ki im ajo osebne dohodke iz de

lovnega razm erja ozirom a nadom e
stila, od honorarnega in civilnoprav
nega razm erja, od neto osebnih do
hodkov;'

2. ki im ajo dohodke od pokojnin;
3. ki so zavezanci prispevka iz o- 

sebnega dohodka od km etijske de
javnosti, od oprav ljan ja obrtn ih  in 
drugih gospodarskih dejavnosti, od 
oprav ljan ja in telektualnih  storitev 
ter od avtorskih pravic, patentov in 
tehničnih izboljšav, od osnov za p ri
spevek.

5. člen
P lačevanja krajevnega sam opri

spevka so oproščeni:
— občani od socialnih podpor, in

validnin  te r  od otroškega dodatka, 
d ijaki In študentje  od štipendij ter

vajenci od svojih nagrad, priznaval
nin, km etijske oskrbnine, pomoči za 
opremo novorojenčkov in nagrad di
jakov in študentov na praksi,

— občani, ki im ajo osebne dohod
ke iz delovnega razm erja in pokoj
nin, ki ne presegajo 800 din meseč
no,

— občani, ki im ajo osebni doho
dek od km etijske dejaynosti, če le t
ni katastrsk i dohodek ne presega 
800 din na gospodarstvo in jim  je 
km etijstvo edini vir preživljanja,

— občani, ki im ajo osebne dohod
ke od km etijske dejavnosti, v celoti 
za tisto leto, ko im ajo pravico do o- 
prostitev in olajšav po zakonu in od
loku o prispevkih in davkih obča
nov,

— občani, zavezanci prispevka od 
obrti in in telektualnih  poklicev za 
dohodke iz te  dejavnosti, katerih  do
hodek ne presega letno 5.000,00 di
narjev,

— občani, ki im ajo osebne dohod
ke od oprav ljan ja obrtnih in drugih 
gospodarskih dejavnosti ter in telek
tua ln ih  storitev, v celoti za tisto le
to, ko im ajo pravico do oprostitev in 
olajšav po zakonu in odloku o p ri
spevkih in davkih občanov, razen za 
učence v gospodasrtvu,

— občani od dohodka od stavb,
— občani od prispevka v pavšal

nem  letnem  znesku.
K rajevnega sam oprispevka bi bili 

na lasten predlog oproščeni tudi ob
čani, ki im ajo osebne dohodke iz de
lovnega razm erja oziroma nadom e
stila te r od pokojnin, če dohodek na 
enega družinskega člana ne presega 
400 d inarjev  mesečno. P ri tem  se v 
dohodek štejejo dohodki, ki so osno
va za odmero krajevnega sam opri
spevka. O predlogih odloča davčna 
uprava občine Laško.

6. člen
Občinska skupščina vsako leto s 

posebnim sklepom, valorizira naj- 
nižji osebni dohodek in najnižjo po
kojnino (5. člen) po poprečni stop
n ji dviga življenjskih stroškov v SRS 
v preteklem  letu.

V alorizacija se opravi tako, da se 
vzam e stopnja dviga življenjskih 
stroškov, ki jo ugotovi Zavod za sta 

tistiko SRS, dobljeni znesek osebne
ga dohodka oziroma pokojnina, se 
zaokroži na cele stotice.

7. člen
Zavezanci iz 4. člena plačujejo 

krajevni sam oprispevek po nasled
n jih  stopnjah:

1. občani, ki im ajo osebne dohod
ke iz delovnega razm erja oziroma 
nadom estila, od neto izplačanih oseb
nih dohodkov in pokojnine po stop
nji 1 %;

2. zavezanci prispevka od km etij
stva letno od katastrskega dohodka 
po stopnji 1 % s tem, da vplačujejo 
prispevek v četrtle tn ih  akontacijah;

3. zavezanci prispevka od obrti in 
in telektualnih storitev te r  od avtor
skih pravic, patentov in  tehničnih iz
boljšav po stopnji 1 %.

8. člen
K rajevni sam oprispevek oseb iz 1. 

točke 7. člena obračunavajo in vpla
čujejo v sklad za financiranje druž
benih dejavnosti v občini Laško iz
plačevalci osebnih dohodkov in po
kojnin.

K rajevni sam oprispevek zavezan
cev iz 2. in 3. točke 7. člena obra
čuna in pobira davčna uprava Skup
ščine občine Laško.

9. člen
Za izvajanje del je  odgovoren po

seben odbor, ki ga na predlog k ra 
jevnih skupnosti z območja, za kate
rega se krajevni sam oprispevek uva
ja, im enuje občinska skupščina.

10. člen
Glede odmere, pobiranja in izter

jave krajevnega sam oprispevka in 
glede olajšav se uporabljajo  predpi
si, ki veljajo  za odmero, pobiranje 
in izterjavo prispevkov in davkov 
občanov.

11. člen
Ta odlok začne veljati osmi dan po 

objavi v U radnem  vestniku občine 
Laško.
Številka: 420-21/1971 
Laško, dne . . . .

PREDSEDNIK 
Skupščine občine Laško 

Miha PROSEN

N e p o z a b i :
19. DECEMBRA ODLOČAMO 
O PRIHODNOSTI NAŠIH OTROK!
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P O M A G A J M O  NJI M!
Skrb za človeka, zlasti pa skrb za 

boljši ju trišn ji dan našega občana, 
ni samo v reševanju trenutn ih  soci
aln ih  in ekonomskih vprašanj, pač

pa tudi v družbeni izgradnji in iz
obraževanju m ladih generacij — bo
doče ustvarjalne sile naše samo
upravne socialistične družbe.

Prav to vprašanje je danes po Slo
veniji vedno bolj občutno, zato pa 
tudi prisotno na vseh nivojih naše 
družbene strukture. Okoliščine so 
takšne, da si nenehno stojita naspro
ti velike potrebe za izpopolnjevanje 
našega vzgojno-izobraževalnega si
stem a te r dejanske finančne možno
sti, ki na žalost za potrebam i močno 
zaostajajo.
'Soočeni z dejstvom, da sedanji 

prostori osnovne šole v Radečah ne 
morejo- več zagotavljati prim erne 
vzgoje, izobraževanja iri varstva, o- 
trok, se je  vodstvo šole pričelo štu 
dijsko ukvarja ti z vprašanjem  teh
nične in finančne rešitve tega pro
blema.

Tovariši v šoli so ugotovili, kaj ni, 
kaj je nujno na radeški osnovni šo
li urediti in  dograditi ter koliko bi 
to stalo.

Vedeli so, da širša družbena skup
nost vsega tega brem ena ne bo mo
gla prevzeti, zato so se s polnim za
upanjem  obrnili za pomoč občanov 
radeškega območja.

V svojem prizadevanju niso nale
teli na gluha ušesa. P ri vodstvih 
krajevnih  skupnosti, vodstvih politič
nih in drugih organizacij, ter pri 
predstavnikih delovnih organizacij so 
dobili popolno podporo in razum eva
nje. Torej, dobro pripravljen  in rea

len predlog za izboljšanje in pove
čanje kapacitet na radeški osnovni 
šoli, je dobil široko in močno poli
tično podporo.

Kot vedno se je tudi v tem  prim e
ru izkazal interes in dolžnost lastne
ga angažiranja pri reševanju krajev 
nih vprašanj. Tako se je ob upošte
vanju  zavesti in  interesa občanov ro
dil dobro pripravljen  akcijski pro

gram in predlog za uvedbo samo
prispevka. Polet organizatorjev, pro
gram akcije ter interes in zavest ob
čanov, so porok za uspeh referendu
ma in boljše pogoje vzgoje, izobraže
vanja in varstva naših najm lajših ob
čanov.

Bilo bi zelo napačno, če bi inicia
tivo in napor Radečanov iz širšega 
občinskega gledišča sprem ljali samo 
s sim patijam i in odobravanjem, brez 
popolne možne politične, organiza
cijske in tudi m aterialne pomoči.

Akcijo za izvedbo referendum a na 
območju Radeč morajo podpreti tu 
di občinska vodstva političnih orga
nizacij s polno možno konkretno po
litično podporo.

Tudi občinsko vodstvo SZDL bo 
samo in prek krajevnih organizacij 
SZDL dalo svoj prispevek v akciji. 
V ta  nam en je izvršni odbor občin
ske konference SZDL sprejel akcijski 
program, ki določa organizacijske in 
politične naloge funkcionarjev SZDL 
kakor tudi naloge članov izvršnega 
odbora in občinske konference SZDL. 
Vodstvo občinske konference se-za
veda, da bodo osnovno breme poli
tičnega in organizacijskega dela na 
terenu nosila vodstva krajevnih or
ganizacij SZDL, zato bo zlasti tem  
potrebna izdatna pomoč od strani 
vodstva občinske konference SZDL, 
kakor tudi druge politične organiza
cije stoje pred veliko preizkušnjo in 
tudi pred veliko politično zmago.

JOŽE KOS
sekretar Občinske konference SZDL 

Laško

KOLIKŠNA SREDSTVA BOMO ZBRALI
V osnutku programa razvoja našega osnovnega šolstva smo 

zapisali, da je potrebno realizirati predvideno investicijo na osnov
ni šoli v Radečah v obdobju 1972—1973.

Postavlja se vprašanje, ali bomo do jeseni leta 1972 zbrali do
volj sredstev, da bi z gradnjo lahko pričeli?

Če bo referendum o samoprispevku uspel, o tem ne dvomimo, 
bomo na območju Radeč in širše okolice zbrali v petih letih ca. 
1,830.000 dinarjev, kar predstavlja skoraj tretjino potrebnih sredstev.

Vsem delovnim organizacijam z območja Radeč in okolice je bil 
posredovan predlog, da podaljšajo svoje dosedanje pogodbe o so
financiranju investicij v osnovnem šolstvu za nadaljnjih 5 let in 
z 20 % povečanimi letnimi prispevki. Osvojitev tega predloga od 
strani delovnih organizacij bo pomenila, da bo za gradnjo šole v 
Radečah zbranih dodatnih 1,250.000 dinarjev, oziroma skupaj s 
sredstvi samoprispevka 3,100.000 dinarjev ali nekaj nad 50 °/o po
trebnih sredstev.

Drugo polovico sredstev v višni 3,000.000 dinarjev naj bi bil 
kredit, ki bi ga namensko za gradnjo šole v Radečah najela pri 
Republiški izobraževalni skupnosti naša občinska skupščina. Se
veda tako, da bi istočasno prevzela plačilo ustreznih anuitet.

Miha PROSEN



POTREBE PO
Kdorkoli bi si ogledal obstoječe 

šolske prostore, bi se po prvem vti
su morda spraševal, čemu novi, do
datni prostori. Ce pa bi en sam dan 
preživel v njih skupaj z učenci, bi 
se to vprašanje samo od sebe spre
menilo v odločno zahtevo, da so novi 
prostori nujno potrebni, ge toliko 
bolj odločen pa bi bil v t/ej zahtevi 
vsak, ki kolikor toliko pozha/zahteve, 
ki se postavljajo pred današnjo so
dobno šolo.

Sodobna šola danes ni več kraj, 
kamor bi hodili učenci polnit svoje 
glave z vsem mogočim znanjem. So
dobna šola je in postaja vedno bolj 
mesto, kjer naj se mladi ljudje ob
likujejo. To se pravi, da šola ni več 
zgolj izobraževalna ustanova, pač pa 
vzgojno-izobraževalna. Vidik vzgoje 
se vedno bolj postavlja v ospredje, 
posebno pa velja to za osnovno šolo. 
Oba vidika postavljata v ospred
je učenca, ne več kot predmet, ki ga 
je treba vzgojiti in izobraziti, pač pa 
kot osebnost, ki je voljna, priprav
ljena in sposobna pri tem procesu 
aktivno sodelovati. Edino tako bomo 
lahko oblikovali človeka, ki bo po
zneje v življenju znal misliti s svo
jo lastno glavo, ki bo znal logično 
misliti in sklepati ter bo tako pri
pravljen za tvorno sodelovanje v na
ši samoupravni družbi.

Ce torej to hočemo — da pa to ho
čemo, o tem ni dvoma — moramo 
šoli in po njej tudi učencem to omo
gočiti. Tak način pa seveda zahteva 
tudi več in drugače opremljenih pro
storov. Urejeni morajo biti tako, da 
bd učenec pod vodstvom učitelja 
sam lahko preizkušal, delal, ustvar
jal in tako hitreje in s,am prihajal 
do spoznanj, zakaj tako in ne dru
gače. Morda samo primer: od same
ga gledanja in poslušanja, četudi na

tančnega in pozornega, se vajenec 
nikdar in nikoli ne bo naučil obrti. 
Le lastnoročni poizkus, voden od laž
jega k težjemu, mu bo to omogočil. 
Mar šola ni del življenja?

Prav tako pa zahteva tudi vzgojni 
vidik širši prostor. Gre za to, da u- 
čencu omogočimo razvijati vse nje
gove sposobnosti, telesne in duševne. 
To sodobna šola uresničuje z mno
gimi interesnimi dejavnostmi (krož
ki, organizacijami, društvi), v katerih 
je učenec pod vodstvom mentorja 
aktiven ustvarjalec in obenem tudi

N O V I H
samoupravni faktor, saj učenci sami 
upravljajo s temi dejavnostmi. Vse 
to pa zahteva tudi ustrezne prostore, 
zahteva čas. Pri nas je ta dejavnost 
otežkočena in postaja iz dneva v dan

vse bolj onemogočena, saj si dopol
danska izmena takorekoč podaja 
kljuko s popoldansko.

Močan faktor vzgoje in izobraže
vanja je varstvo učencev v času, ko 
nimajo pouka (podaljšano bivanje). 
Učenec si v takih oddelkih pridobi 
delovne navade, kar je velikega po
mena za njegovo poznejše vključe
vanje v delo. Pod strokovnim vod
stvom se pripravlja na pouk, ima 
možnost za organizirano in kulturno 
rekreacijo (branje knjig, revij, igra
nje raznih iger, šport). Seveda so za 
to potrebni prostori. Tu pa zadenemo 
tudi na tiste točke, ki je na naši šoli 
zelo boleča. Ti učenci ostanejo v šoli 
takoj po pouku, zato je zanje potreb
no kosilo. Zanj sta potrebni ustrezna 
kuhinja in jedilnica. Tega pa ni ozi
roma je mnogo mnogo premajhno to, 
kar imamo. Prav tako sploh nimamo 
primernih prostorov za malice. Vemo 
pa dobro, da je pravilna in redna 
prehrana eden izmed pogojev za u- 
spešno učenje.

Na šoli poteka pouk v izmenah. 
Tak način učencev popoldanske iz
mene ne-le zapostavlja, ker je člove
kova ustvarjalnost dopoldne večja, 
pač pa onemogoča še druge stvari: 
ne daje jim možnosti za kabinetni 
pouk, zavira vsako dopolnilno in do
datno delo z učenci, otežkoča delo vTUKAJ JE IMELA SVOJE PROSTORE RADESKA SOLA OD LETA 1880 DO 1906

V TEJ STAVBI, KI JO JE ZOB ČASA ŽE MOČNO NAČEL, JE BILA SOLA RADEČE
NEKAKO DO LETA 1880



SOLSKIH PROSTORIH
interesnih dejavnostih, zaostruje po
goje podaljšanega bivanja in podob
no.

Zato bi se z dograditvijo novih 
prostorov izognili vsem tem nevšeč
nostim in pouk resnično posodobili. 
V interesu otrok in celotne družbe 
je torej, da to storimo. Prepričani 
smo, da je to tudi v interesu vsakega 
posameznega občana na našem po
dročju. In kaj pomeni pri vsem tem 
majhna žrtev, ko bomo pa dosegli 
velik napredek!

Prof. JANEZ PEŠEC

Očka, mamica,

— hvala za 
vajin glas!

SOLA RADEČE OD LETA 1906 DO 1963

OTROŠKO VARSTVO V RADEČAH
19. decem bra letos bomo Radečani 

na območju radeškega šolskega oko
liša stopili k volilni skrinjici in od
dali listek, na katerem  bomo obkro
žili naš »da«, odnosno »ne« za do
graditev novih šolskih prostorov k 
obstoječi šoli v Radečah. Naš »da« 
bo pomenil, da smo se odločili p ri
spevati 1 odstotek naših mesečnih 
prejemkov za dograditev teh prepo
trebnih šolskih prostorov.

Morda se bo kdo začudil ob be
sedi »prepotrebnih«, češ, saj ni še 
niti 10 let preteklo, ko smo postavili 
z nem ajhnim i žrtvam i to šolsko stav
bo, ki sedaj obstaja. Kako to, da je 
že zopet prem ajhna?

V prvi vrsti bi želel poudariti, da 
pred osmimi leti, ko smo dogradili 
šolo tako, kot je sedaj, ni bilo v ce
loti zadoščeno že takratn im  potre
bam. 2e tedaj smo se morali zado
voljiti s p rem ajhn im . številom učil
nic in smo m orali nadaljevati z del
no dvoizmenskim poukom.. Že ta 
k ra t smo sm atrali to le kot začasno 
rešitev in smo računali na to, da bo 
moralo v dogledni bodočnosti priti 
do tega, da bomo še povečali šolo, 
da bo zadoščeno vsem potrebam, ki 
smo jih  že tak ra t prikazali.

Med tem  so nastale še nove za
hteve, ki. jih  nalaga današnja šola. 
V Radečah m oram o nujno rešiti 
vprašanje prostorov v šoli za izvaja
n je kabinetnega pouka, treba je re
šiti vprašanje enoizmenskega pouka,

treba je rešiti vprašanje nujno po
trebnih prostorov za vedno zahtev
nejšo prehrano otrok v šoli, treba je 
misliti na to, da je treba končno tu 
di naši Glasbeni šoli nuditi ustanovi 
prim erno streho itd. O tem naj drugi 
več povedo, moj nam en je  predvsem, 
da poudarim  nujno potrebo za po
večanje šolskih prostorov zaradi var
stva šolskih otrok. Želim samo po
vedati, da bo m orala šola končno 
postati učencu njegov drugi dom.

Zakaj gre ?
Pred nas se postavlja vprašanje 

podaljšanega b ivanja učencev v šoli. 
Zahteve, ki jih danes stavlja šola na 
učenca, so tako velike, da učenci po 
večini potrebujejo še dodatno orga
nizirano delo z individualno, siste
m atično ponovno obdelavo učne sno
vi pod strokovnim  vodstvom peda
gogov. Tu se izdelujejo naloge, tu  se 
redno ponavlja in u trju je  učna snov. 
Temu obstoječi šolski prostor v R a
dečah ne more zadostiti. Vsi smo si 
na jasnem , da starši v največ pri
m erih otrokom, ki obiskujejo višje 
razrede osnovne šole, ne m orejo do
sti (pomagati pri učenju. Vse kaj 
drugega je, če im ajo možnost, da o- 
troka vključijo v podaljšano bivanje 
v šoli. S tem  so m u zagotovili v a r
nost in m u ■ dali na j več jo možnost, 
da bo kos šoli. Danes se postavlja 
že skoraj brezpogojna zahteva, da 
osipa učencev, ne sme več biti, am 
pak da m orajo redno -izdelati osnov

no šolo vsi umsko norm alni otroci, 
ne oziraje se na njihove družinske 
ali socialne razmere, oddaljenost od 
šole itd. Mnogim lahko to zagotovi 
le podaljšano bivanje v šoli, ki naj 
nudi otroku osebno varnost v času, 
ko so starši odsotni zaradi zaposlitve, 
nudi mu pa tudi varnost v pogledu 
njegovega šolskega uspeha.

Ne smemo pozabiti tudi na številne 
interesne dejavnosti učencev, ki so 
organizirane v raznih krožkih. Zakaj 
ne bi bila šolska v rata  odprta tem 
učencem za njihovo udejstvovanje.

Tudi v Radečah je vedno več dru
žin, k je r sta zaposlena oče in m ati 
in le prepogosto se v teh družinah 
pojavlja resno vprašanje, varstva 
teh otrok. Za predšolskega otroka je 
že v Radečah otroški vrtec, ki sprej
me otroke takih  družin vsak dan v 
varstvo in vzgojo. Staršem  je odvzeta 
težka skrb, kaj se godi z otroki, ki 
so ostali doma. Mislim, da velja isto 
tudi za šoloobveznega otroka. Kdo 
naj rešuje vprašanje varnosti učen
ca, če ne sam a šola, ki bo to zlahka 

. izvedla v razširjenih šolskih prosto
rih in z dobro organizacijo podaljša
nega bivanja v šoli.

Mislim, da bodo starši in vsi, ki 
jim  je  pri srcu napredek šolstva v 
Radečah in to tudi v pogledu varstva 
otroka, radi glasovali za prispevek. 
Centralna šola bo zajela tudi otroke 
iz celotnega šolskega okoliša radeške 
šole. V m arsikakšnem  pogledu bodo 
učenci iz okolice še mnogo bolj de
ležni koristi tega varstva in pomoči 
v šoli.

PERGAR VIKTOR



GOVORE PREDSEDNIKI
Zaprosili smo predsednike krajevnih skupnosti Radeče, 

Zidani most, Vrhovo in Jagnjenica-Svibno, da odgovore na 
nekaj vprašanj v zvezi z razpisom o uvedbi krajevnega sa
moprispevka in o bodočih načrtih krajevnih skupnosti.

V p r a š a n j e :
Z RAZPISOM O KRAJEVNEM SAMOPRISPEVKU STE SEZNANJENI. 

KAJ MENITE KOT PREDSEDNIK KRAJEVNE SKUPNOSTI O DOGRADITVI 
OSNOVNE SOLE V RADEČAH?

O d g o v o r :

BRILEJ SREČKO — RADEČE
— Skrajni čas je, da se zagoto

vi osnovni šoli v Radečah ustrez
nejše šolske prostore, ki bodo da
jali možnost šolskemu kolektivu, 
da posreduje učencem te šole 
znanje na najsodobnejši način.

S tem, ko trdim , da je  skrajn i 
čas za akcijo, nisem im el v m is
lih, da smo kaj dosti zamudili, 
prepričan pa sem, da bi bilo vsa
ko odlašanje v škodo otrokom R a
deč in okolice.

ERNESTL AVGUST — ZIDANI 
MOST

— Zam isel o dograditvi osnov
ne šole v Radečah pozdravljam , 
ker menim, da m oram o v današ
njem  razvoju tehnike nuditi o tro
kom boljše učne pogoje, zlasti pa 
na podeželju, da ne bodo zaosta
jali za otroki razvitejših  krajev.

KRŽAN KARLO — VRHOVO
— Kot tovarne in druge u sta 

nove se m orajo izpopolnjevati in 
m odernizirati, če hočejo, da bo

podjetje napredovalo ter p lasira
lo svoje proizvode po ugodnih ce
nah na trg ; tako m ora napredo
vati in iti v korak s časom ter 
razvojem  šola, da bomo imeli v 
bližnji bodočnosti kvaliteten k a 
der.

Dograditev šole v  Radečah ni 
le potreba, pač pa postaja že n u j
nost. Če tega ne bomo naredili, 
bomo utrpeli veliko škodo. Naši 
otroci pa bodo p rikrajšan i na kva
liteti pouka.

FERLIČ JANKO — JAGNJE- 
NICA

— O pripravah na referendum  
za samoprispevek, nam enjen do
graditvi osnovne šole v Radečah, 
smo razprav lja li že večkrat na se
stankih, ki jih  je sklicala organi
zacija SZDL Radeče. Zamisel se 
mi zdi pam etna. Upoštevati mo
ramo, da današnji čas te rja  že od 
osnovnošolca veliko truda  in zna
nja, ki si ga bo pridobil le v do
bro organizirani šoli, s p rim ern i
mi in  sodobno oprem ljenim i p ro
stori. Teh pa v Radečah že p ri
m anjkuje, zato se mi zdi razširi
tev šole nu jna in neodložljiva.

V p r a š a n j e :
KAJ MENITE O SAMOPRISPEVKU, KOT OBLIKI SOFINANCIRANJA  

SKUPNIH POTREB OBČANOV?

O d g o v o r : I KRŽAN KARLO — VRHOVO

BRILEJ SREČKO — RADEČE

— Sam oprispevek je  edina, u - 
spešna m asovna oblika sodelova
n ja vseh občanov pri zadovolje
van ju  njihovih potreb v kraju . 
P repričan sem, da bodo prebival
ci Radeč in  okolice akcijo o sa
m oprispevku za dograditev osnov
ne šole tudi tako razum eli.

ERNESTL AVGUST — ZIDANI 
MOST

— Z ozirom na to, da so bile 
izkoriščene že vse možnosti zbi
ran ja  sredstev za gradnjo  šol, m e
nim, da je ostala le še možnost 
sam oprispevka občanov. P oudar
jam  pa, da je dolžnost vsakega 
občana, da to akcijo podpre.

— Pričakujem , da bo ta  po
m em bna akcija uspela le, če bo
do pri tem  sodelovali občani v 
obliki sam oprispevka. Menim, da 
je sam oprispevek zelo važna in 
pom em bna oblika sofinanciranja 
skupnih potreb občanov, zato jo 
je treba podpreti.

FERLIČ JANKO — JAGNJE- 
NICA

— M oram reči, da me ideja o 
sam oprispevku ni presenetila. Ne
kaj podobnega sem že nekako p ri
čakoval. Vem, da so skupne po
trebe občanov, kam or sodi tudi 
šolstvo, tako velike, da jim  ob
činski proračun še dolgo ne bo 
mogel vsem zadostiti. Zdi se mi 
taka oblika sodelovanja občanov, 
v danih razm erah, edino pravilna 
in tudi možna.

V p r a š a n j e :
KAKŠNA JE PRIPRAVLJENOST PREBIVALCI 

SKUPNOSTI SODELOVATI V TEJ AKCIJI?

O d g o v o r :

BRILEJ SREČKO — RADEČE
— Im el sem priložnost razprav

lja ti z mnogimi občani na po
dročju K rajevne skupnosti Rade
če, Vrhovo, Jagnjenica in Zidani 
most o samoprispevku. Na osnovi 
teh razprav, pa tudi sicer sem 
prepričan, da se bo pretežna ve
čina prebivalcev vseh štirih  KS 
izrekla za takšno obliko sodelova
n ja kot je  samoprispevek, da bo
do mnogi tudi sodelovali v p ri
pravah in izvedbi te  akcije.

ERNESTL AVGUST 
MOST

ZIDANI

— Na območju naše krajevne 
skupnosti prebivalci podpirajo 
akcijo, ne izključujem  pa možno
sti, da bodo posamezniki proti 
takšni akciji. Potrebno bo veliko 
dela na terenu, predvsem  pa ko
m unistov, da bodo vsi razum eli 
sm otrnost takšne akcije.

KRŽAN E
— Odkar 

za dogradite? 
zi za samop: 
govarjal s 
šega kraja. 1 
posebno pa 
podpirajo to 
je bo verjeti 
jenci. Tem p: 
pojasniti nai 
določila usta 
ske skupščini 
občani ne bi 
prispevka, se 
bo treba pla

FERLIČ J
NICA

— Naši ol 
vedno pripri 
raznih akciji 
voj k raja . ! 
tudi tokrat 
dograditev š<

V p r a š a n j e :
KAJ SODITE, KAJ JE BIL NAJVECJI USPEH VA  

NOSTI V ZADNJIH LETIH IN KAKO SE NJENO DEI 
VOJU KRAJA?

O d g o v o r :

BRILEJ SREČKO — RADEČE

— Menim, da je  bil v KS R a
deče dosežen največji uspeh v 
tem, da so prebivalci tega k ra ja  
množično sodelovali v vseh akci
jah  za razvoj našega k ra ja ; sicer 
je težko govoriti o največjih  uspe
hih. Vsi doseženi uspehi s skup
nim i prizadevanji so pomembni. 
Občani v KS Radeče so sodelo
vali v akcijah pri obnovi ceste 
Zidani most—Radeče, javni raz
svetljavi, izgradnji otroškega v rt
ca in am bulante. N jihova ak tiv 
nost je bila prisotna tudi p ri re 
ševanju določenih problem ov na 
področju kom unalnega u rejan ja  
k raja , skrbi za socialno ogrožene; 
sodelovali pa so tudi v akcijah 
za gospodarski in ku ltu rn i razvoj 
k raja .

ERNESTL AVGUST — ZIDANI 
MOST

— N ajvečji uspeh naše k rajev 
ne skupnosti v zadnjih  letih  je 
zgraditev vodovoda za naselja: 
Veliko Sirje, Suhadol, Obrežje in 
Širje. Pomoč pri zgraditvi elek
tričnega voda na odseku Lukov
ca—Rimske Toplice. Z aenkrat 
se ta  akcija odraža predvsem  v

zadovoljstvu 
dobljene dob

KRŽAN K
— Nedvom 

speh naše k 
zadnjih treh  
voda, javne 
vežice te r p 
matsko telei 
prejšn ja leta 
večje dosežk 
nega doma ii 
ko Save. S 1 
krajevna ski 
dobila.

FERLIČ J 
NIČA

— Na obn 
skupnosti, zli 
smo v zadnji 
dili. Elektrifi 
no področje, 
zgradili smo 
tira li cesto te 
vodov po val 
na Jagnjenici 
ji zgradili za?

NAŠA S< 
-  N
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V p r a š a n j e :
ALI NAM LAHKO NA KRATKO POVESTE NACRTE VAŠE KRAJEVNE 

SKUPNOSTI V BODOČE?

O d g o v o r :

BRILEJ SREČKO — RADEČE
— V samem k ra ju  Radeče, k a 

kor tudi v okolici, je  kot verjetno 
povsod drugje, mnogo nerešenih 
vprašanj, predvsem pa veliko te
ženj občanov, ki se rešujejo sklad
no z možnostmi.

KS Radeče si prizadeva zbrati 
potrebe, ki so skupnega značaja 
za prebivalce tega kraja. Analiza 
takšnih potreb nam  narekuje, da 
tudi v  bodoče sodelujemo pri raz
voju gospodarstva, ki daje objek
tivne možnosti za urejevanje ko
m unalnih zadev, šolstva, zdrav
stva ipd.

KS Radeče ima sedaj v progra
mu, da se dokončno uredijo m r
liške vežice, asfaltira cesta Svo
boda—Laznik, postavi realni 
plan izgradnje , ceste Svoboda— 
Krakovo, uredi okolica šole in do
stop v šolo ter ruši »stara obči
na.-«

Menim, da bo potrebno v n a j
krajšem  času izdelati tudi pro
gram zazidave »centra« in po
iskati kakršnekoli možnosti, da se 
prične z izgradnjo obvozne tra n 
zitne ceste, te r  tako razbrem eni 
cestišče v kraju.

Z zazidavo »centra« bi skladno 
z možnostmi rešili problem trž 
nice in nasploh preskrbe prebi
valstva v kraju . Predvideno je 
nam reč, da bodo v pritličjih  vseh 
blokov v »centru« ustrezni lokali.

ERNESTL AVGUST — ZIDANI 
MOST

— Lahko rečem, da imamo na
črtov veliko, koliko jih  bomo rea
lizirali, je pa vprašanje. Prvi in 
glavni načrt je  zgraditev ceste v 
Sir j e za avtomobilski promet, tu 
bodo prebivalci S irja sami p ri
spevali 20.000 din. Nadalje uspo
sobitev ceste IV. reda Zidani 
most—Briše, da ne bo izpostav
ljena poplavam  in povezava ceste 
do Gračnice. V K rajevni skupno
sti imamo tudi 5 km etijskih go
spodarstev, ki nim ajo elektrike. 
V načrtu  imamo napeljavo tudi 
za ta  gospodarstva, čeprav sta 2 
od teh proti, da bi imela elektri
ko. V načrtu  imamo še napeljavo 
za vsa naselja, ki še nim ajo vo
de.

KRŽAN KARLO — VRHOVO
— Imam o veliko načrtov, toda 

žal, ne bomo mogli vseh uresni
čiti takoj. Osredotočili se bomo na 
glavne, kam or nedvomno sodi

ureditev kanalizacije. Vse drugo 
lahko še malo počaka.

FERLIČ JANKO — JAGNJE- 
NICA

— Pri nadaljn jem  razvoju k ra 
ja  je potreb več kot dejanskih

V p r a š a n j e :

možnosti. Zato bom omenil le ne
katere: v Svibnem, k je r je P ro
svetno društvo zelo aktivno, bo 
pri šoli treba prizidati prostor za 
oder in še nekatere druge pro
store. Izboljšati cestno povezavo 
Svibno—Jagnjeniča. Na Jagnjeni
ci si nam eravam o urediti javno 
razsvetljavo v dolžini 800 do 1000 
metrov.

POVEJTE NAM. PROSIMO, KATERI SO PO VAŠEM MNENJU NAJBOLJ 
PERECI PROBLEMI VAŠEGA KRAJA IN KAKO BI JIH REŠILI?

O d g o v o r ;

BRILEJ SREČKO — RADEČE
— Na vprašanje o najbolj pe

rečih problem ih našega k raja  ci
pam, da sem odgovoril v odgovo
ru  na prejšnje vprašanje. Mislim, 
da je mogoče vse navedene pro
grame uresničevati skladno z eko
nomskimi možnostmi k raja  in ob
činske skupščine; razen pri reše
vanju  tranzitne ceste, kjer gre za 
republiško investicijo.

ERNESTL AVGUST — ZIDANI 
MOST

— Največji problem našega 
k raja  je  kom biniran pouk v šoli, 
ki ne nudi otrokom tistega kot bi 
lahko, nadalje prevoz otrok v Ra
deče, ki obiskujejo osemletko, 
fluktuacija strokovnega kadra — 
predvsem mladi, kar je problem 
predvsem v delu družbenopolitič
nega življenja, ker pretežno visi 
vse delo na upokojencih.

KRŽAN KARLO — VRHOVO
— Trenutno je  največji pro

blem našega kraja, neurejene ka-

V p r a š a n j e :
KAKO MENITE, OSEBNO, BO REFERENDUM USPEL?

O d g o v o r :

BRILEJ SREČKO — RADEČE
— Težko je  zanesljivo napove

dati uspeh referendum a, sem pa 
prepričan, da se občani z vso od
govornostjo zavedajo, da je  pred
vsem od njihove dobre volje in 
pripravljenosti odvisno vprašanje 
sodobnejšega izobraževanja in 
vzgoje naših najm lajših.

Uspeh bo vsekakor odraz zave
sti občanov in prepričan sem, da 
je ta zadovoljiva!

ERNESTL AVGUST — ZIDANI 
MOST

— Osebno menim, da ob do
brem inform iranju prebivalcev in 
angažiranju vseh dejavnikov v 
k raju  referendum  uspel.

nalizacije. V izgradnjo tega pre
potrebnega objekta bo treba vlo
žiti ogromno dela in denarja. Če
prav bo občinska skupščina pri 
tej investiciji sodelovala, bo tež
ko, ker nekateri občani sm atrajo, 
da je to delo odveč. P ri tem  po
zabljajo, kakšne nevarnosti p ri
naša neurejena kanalizacija in 
kako to škoduje zunanjem u izgle
du in urejenosti kraja.

FERLIČ JANKO — JAGNJE- 
NICA

— Velike težave imamo z vzdr
ževanjem  cest IV. reda, ker so 
vse v hribovitem  predelu, zato po
gosto ob neurju  odnaša voda gor
nji sloj. Tudi vzdrževanje mo
stov preko Sopote predstavlja za 
naše slabe finančne možnosti ve
liko breme. V zadnjem  času im a
mo težave z redno oskrbo elek
trične energije. To skušamo u re
diti z Elektro Trbovlje. In konč
no je problem pokopališkega zidu 
na Svibnem še vedno odprt. U- 
pam, da ga bomo ob pomoči ob
činske skupščine Laško, prihodnje 
leto dokončno rešili.

KRŽAN KARLO — VRHOVO

— Moje osebno m nenje je, da 
bo referendum  uspel.

FERLIČ JANKO — JAGNJE- 
NICA

— Menim, da je treba občanom 
pravilno prikazati potrebo po do
graditvi šole, kajti s tem  bodo n a
ši otroci deležni boljšega in kva
litetnejšega pouka in se bodo laž
je  vključili v šole druge stopnje.

Tovariši predsedniki, hvala za 
odgovore!

Razgovor vodil: 
MILAN JESENŠEK



VPD RADEČE IN NJEGOVIH 20 LET
Tečejo zadnji m eseci letošnjega leta in 

pom em bne zgodovinske obletnice vstaje  
narodov Jugoslavije zoper fašistične oku
patorje. V spomin na ta zgodovinski do
godek prirejajo delovni ljudje širom do
m ovine razne prireditve, s katerim i izra
žajo in m anifestirajo privrženost miru 
in sožitju med narodi in istočasno pri
pravljenost, da ponovijo tak zgodovinski 
korak zoper vsakega agresorja. Tudi Ra- 
dečani smo s svojim i prireditvami in z 
delom  prispevali, da se to zgodovinsko  
leto čim  dostojneje obeleži.

K tem u lahko dodamo še krajevno 
akcijo, s katero se Radečam in oko
ličani odločamo za pomemben sklep 
o samoprispevku za gradnjo šole. 
Glede na namen, s katerim  Radečani 
in okoličani sprejem am o in izvršuje

mo koristne ideje, sem prepričan, da 
bo tudi ta  akcija uspešna m anifesta
cija enotnega nastopa vseh napred
nih sil, ki s ponosom gledajo v ju 
trišn ji dan.

Tudi VPD se kot delovna organizacija  
čuti član tega kraja, ki mu v tem  času 
poteka 20 let n jegovega delovanja. Dom  
je  republiška ustanova in kot zavod spa
da v upravni organ Republiškega sekre
tariata za pravosodje in občo upravo 
(RS POU). Ker je edini te vrste v repub
liki, sprejem a vse m ladoletnike iz S love
nije, katerim  sodišča izrečejo varstveni 
uprep oddaje v  VPD. Nadzorstvo nad iz
vrševanjem  varstvenega ukrepa izvajajo  
sodišča in RS POU, šolsko in poklicno iz
obraževanje pa tudi Zavod za šolstvo SR 
Slovenije.

Dom ima kapaciteto za 130 gojencev  
fantov in deklet. Razdeljeni so v vzgoj
ne skupine, k i jih  vodijo vzgojitelji. 
Program vzgoje tem elji na splošni ali 
socialn i (družbeni) vzgoji, šolskem  iz
obraževanju in poklicnem  usposabljanju. 
Šolski pouk se izvaja po programu za 
odrasle, vendar samo od 5. oz. od 6. do 
8. razreda. Manj kot 5 razredov nima 
skoraj nobeden gojenec. V 20 letih  je 
uspešno končalo 8. razred 244 gojencev  
ali 6 % vseh  gojencev, ki so bili v  domu. 
Za uspešno zaključeno šolo prejm ejo go
jenci spričevalo, iz katerega ni razvidno, 
da so se šolali v VPD. Ta jim  daje pra
vico, da lahko nadaljujejo izobraževa
nje na srednjih in poklicnih šolah.

Poklicno se gojenci usposabljajo v  u č 
nih delavnicah, ki nosijo ime ROD. 
V ključeni so v redno delo, kjer se naj
prej navajajo na delovne navade in se 
usposabljajo v priučene in polkvalifici- 
rane delavce. Tisti, k i izpolnjujejo po
goje, nadaljujejo strokovno usposablja
nje na zunanjih poklicnih šolah. Zadnje 
leto delavnice organizirajo pod pokro
v iteljstvom  zavoda za varjenje — po
družnica Maribor m esečne varilske te 
čaje. T ečajniki preizkušajo znanje iz va
rilske stroke pred strokovno kom isijo po
krovitelja, k i jim  za uspešnost izda u- 
strezno potrdilo. Te stroke usposobljeni 
gojenci se po odpustu iz doma lahko 
zaposlijo. V 20 letih  je naredilo izpit za 
priučene delavce raznih strok 357 gojen
cev, na Delavski univerzi pa 12 za pol- 
kvalificirane delavce.

V ajeniško dobo je  uspešno zaključilo  
148 gojencev. Zaradi poudarka vrednosti 
dela in  vzpodbude za njegovo kvaliteto  
m ed gojenci, sodelujejo delavnice z m no
gim i delovnim i organizacijam i s štev il
n im i proizvodnim i uslugam i. Tako široko

in pestro izbiro proizvodnih storitev na
rekuje dinam ičnost za vzpodbudnejši od
nos gojencev do dela in usposabljanja. 
Za delovne uspehe prejem ajo gojenci de
narne nagrade, iz katerih si nabavljajo  
svoje drobne potrebščine, ali pa jih  hra
nijo za čas, ko odidejo iz doma.

Čeprav je k olek tiv  doma od svojega  
začetka zrasel od 28 na sedaj 82 delav
cev, še vedno prim anjkuje kadra, pred
vsem  z višjo in visoko izobrazbo. Samo 
za vzgojitelje je prostih 6 delovnih m est, 
v  nadaljnjih treh letih  pa drugih 6. Od 
dovoljnega štev ila  vzgojiteljev-pedago- 
gov je v  m nogočem  odvisna uspešnost 
vzgojnega dela. Glede na take potrebe 
teh  strokovnih delavcev, so velik e  m ož
nosti zaposlovanja v  domu, zlasti še per
spektivno, če upoštevam o nadaljnji raz
voj doma. Mladim Radenčanom  in okoli
čanom se nudi zanesljiva m ožnost za

poslitve, pri študiju  pa morda tudi š t i
pendija.

V 20-letnem obdobju je družbena skup
nost vložila  precejšnja sredstva v  uspo
sobitev objektov doma za ustrezno ž iv 
ljen je, delo in učenje gojencev. N ajveč
ja gradbena urejevalna dela so bila v 
letih  1952 do 1957 in  potem  1965, nada
ljevala  pa so se od 1967 do 1970. Vsi pro
stori ,so centralno ogrevani in dobro 
vzdrževani. V zadnjih petih letih  je bilo 
za to porabljenih okrog 3,500.000,00 din. 
K olektiv doma pa teži za nadaljnjim  raz
vojem , ki naj bi om ogočil lažje in u čin 
kovitejše vzgojno delo. Domu so potreb
ni novi prostori za boljše razm estitve go
jencev  v  m anjše vzgojne skupine. Po
trebni so mu novi delovni prostori za 
sodobnejši tehnični pouk v  šoli. Tudi 
delovni prostori več ne ustrezajo in je 
nujno vsaj za kovinsko stroko čim prej 
zgraditi novo halo. Te vrste dejavnost

je zelo razvejana in za gojence najbolj 
zanim iva, zato jo je treba stalno prila
gajati novim  tehnološkim  dosežkom , kaj
ti preveliko zaostajanje bi pom enilo med  
gojenci zm anjševanje zanim anja in vred
nosti dela in  strokovnega usposabljanja.

V programu urbanizacije kraja Radeče 
bo nujno upoštevati tudi prostor, na ka
terem  se bo razvijal VPBJ. Glede na 
njegov pom en in obseg, ni m ogoče mi
sliti na njegovo prestavitev, ker bi se
danje ekonom ske razmere to breme tež
ko prenesle. Smatram, da je  rhožno le 
pam etno program iranje prostora za n je
gove nove gradnje. Pravtako je potreb
no in tudi m ožna še hitrejša povezanost 
doma in kolektiva  s krajem  in občani ter 
obratno. P erspektivni 100-članski ak ti
ven k olek tiv  delavcev pa kraju tudi n e 
kaj pom eni.

Zamisel o uvedbi krajevnega sa
m oprispevka za dograditev šole v 
Radečah ni nova. N astala je  iz res
ničnih potreb sedanjega trenutka, ki 
te rja  vsestransko razgledanega in iz
obraženega človeka. Danes je  potre
ba po znanju, kot posledica izredno 
naglega razvoja znanosti, tehnike in 
drugih ved tako velika, da klasična 
metoda poučevanja v osnovni šoli, 
ne morejo več zadovoljevati.

To plem enito idejo podpiramo, in 
pričakujem o močno podporo in  so
delovanje prebivalcev Radeč, Zida
nega mosta, Vrhovega, Jagnjenice in 
Svibnega te r drugih m anjših krajev  
širšega radeškega območja.

Zavedati se moramo, da je  dobro 
in lepo vzgojen človek m anj dovze
ten za razne negativne pojave in 
stranpota, ki jih  danes ponujata sla
ba družba in ulica. Tega pa lahko v 
veliki meri obvaruje prav  šola, zato 
ji zaupajmo in jo podpirajmo.

JANEZ PETJE

ZA VSE: ZA UČENCE IN VZGOJITELJA SODOBNI DELOVNI POGOJI ZAGOTAV
LJAJO USPEH

NA REFERENDUMU BO NAŠ ODGOVOR: ZA



MLADINA IN SAMOPRISPEVEK
Ugotavljati ali opisati misli in ob

čutke, ki se porajajo mladim, ko raz
pravljam o v sam oprispevku za zgra
ditev novega trak ta  osnovne šole v 
Radečah in na podlagi poznavanja 
le-teh sklepati tudi o odzivu nanje, 
ni težko. Težko ni, če nam  je jasno, 
da so mladi v prvi vrsti tisti, ki vi
dijo v napredku, boljšem jutrišn jem  
dnevu in socialistični dem okraciji 
osnovne cilje naše družbe.

M ladina je  ob vprašanju  »za« sa
m oprispevek ali »proti« njem u po
stavljena tudi v popolnoma specifi
čen položaj, zaradi katerega se bodo 
verjetno posamezna m išljenja izob-

O T R O C I  S O

likovala do dokončnega »za« h itreje 
in močneje kot kjerkoli drugje. Pod 
specifičnim položajem razumemo dej
stvo, da smo vsi, ki nas danes dru
ži im e m ladina, občutili na lastni ko
ži problem e prevelikega števila u- 
čencev in prem ajhnih  učnih prosto
rov, probleme, ki se danes zopet po
javljajo  in  se bodo v prihodnjih  le
tih še potencirali. Vsi se še dobro 
spomnimo, s koliko več volje smo se 
učili in kako boljše uspehe smo do
segali, ko smo se pred leti »preselili« 
v novo šolo. Pod specifičen položaj 
spada tudi naša starost. Zavedamo 
se, ‘da smo v takih letih, ko bomo

P I S A L I . . .

prej ali slej postali starši, če še ni
smo in da bodo ravno naši otroci ti
sti, ki se bodo ali dušili v slabem 
zraku prenatrpan ih  razredov, če no
ve šole ne bi zgradili, ali pa bodo 
uživali prednosti modernega pouka, 
če bo šola zgrajena .O tem ali bodo 
naši otroci obiskovali novo ali staro 
šolo, bomo odločali tudi mi. Odločali 
bomo torej o sreči naših otrok.

Že samo to je dovolj tehten in  ve
lik razlog, da se bomo vsi mladi Ra
dečam odločili za samoprispevek in 
s tem  za novo šolo.

MLADINSKI AKTIV 
RADEČE

1 9 . DECEMBRA 
MASA DOLŽNOST »ZA«

Občani krajevno šolskega območ
ja  Radeč bomo 19. decem bra odloča
li o dodatnem  sam oprispevku za do
gradnjo in ureditev naše šole in iz
popolnitev varstvenih prostorov o- 
trok, ki je  nun j o potrebno.

P ri odločanju in oddanem glasu te
ga dne nas m ora voditi osnovna m i
sel reševanja tega problema, to je, 
da se pri otroku začne oblikovati 
njegova osebnost že v zgodnji m la
dosti, da njegovi prvi osnovnošolski 
koraki lahko zelo tem eljito odločajo 
o njegovem poznejšem življenju in 
s tem  v zvezi tudi na okolico, v ka
teri živi. Zato tukaj ne moremo več 
govoriti o naši solidarnosti, temveč 
že o naši odgovornosti, ki jo prevze
mamo do naše m lade generacije. So
delovati smo dolžni vsi. Tudi tisti, 
ki še nim ajo potreb po varstvu v šo
li, pa jih  bodo še imeli, kakor tisti, 
ki jih  im ajo ali pa tisti, ki so jih  že 
imeli. Naša skupna naloga in skrb 
bodi: boljši uspehi pri boljših pogo
jih na vseh nivojih  vzgajanja naše 
mladine.

Naš prispevek, 1 % od osebnih do
hodkov, sam po sebi ne bo reševal 
dogradnje ali izgradnje načrtov, tem 
več bo aktiv iral le dodatna sredstva, 
ki bi sicer ne bila dosegljiva, in 
skupno s pogodbenimi obvezami, ki 
jih podjetja odvajajo v te nam ene in 
najetim i krediti, le omogočil izvršiti 
v bližnji prihodnosti planirano po
večanje.

Z našim  samoprispevkom bomo 
istočasno ves čas aktivno sodelovali 
z občutkom, da koristno delo pospe
šujemo in kontroliram o, obenem pa 
se zavedali, da s tem  bogatimo in da
jemo boljše osnove celotnem u k ra
ju, v katerem  živimo in tudi našem u 
podjetju  z ozirom na perspektivni 
razvoj in njegovo širitev.

ZATO BOMO TA DAN SKUPNO 
Z NAŠIMI PRIJATELJI IN NAŠIMI 
SOSEDI ZA ODLOČNI — »DA«.

STANE KOSELJ
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o>Â/ 300 ■cUx'/vCS/'̂ A/'K
J U  >yvAo-OoAu ypO - JLirvx /CTclx -'Vvo^*'

/ p l c L « , .  ^  ib x w v  ^  /VOI r C o f y J t s r S ,

jc k I L o c ^ S m  (VcJUižvoiv/, . ,Up<K*v*a-1

«vCtAL» /potkjJU x. .M l  

*= L o u  --------^ I U v o -

xfv^yfJLo/O'al/U Olj A A Ä » } V W  Anrv

AAAAxvwy aovJvaRa/,
ALajb«Er- ,

OX K O M ).

Z RADESKE SOLE: ENA IZMED NAJBOLJŠIH NALOG  

DECEMBER 1971



Š O L S K I  O B J E K T I  V RADEČAH
PO ZAMISLIH NAČRTOVALCEV

STARA S PRIZIDKOM IN BODOČA ŠOLA

P il i  SVOJI REŠITVI JE  NAČRTOVALEC UPOŠTEVAL 
ZAHTEVE, KI JIH  JE  PR IPR A V ILA  POSEBNA K O M ISIJA  

'SOLNIKOV. TE OBSEGAJO:
1. 8—10 NOVIH UČILNIC S PR IPA D A JO Č IM I K A B IN E

T I, KAR B I OMOGOČILO PREHOD N A  K A B IN ETN I POUK;
2. NOVO K U H IN JO  Z VSEMI POTREBNIM I PRO STO 

RI (SHRAMBA, POM IVALNI CA, SA N ITA R IJE);
3. JED ILN IC A  ZA MALICO IN KOSILA, K I BI HKRATI 

LAHKO SPR EJELA  200—250 UČENČEV, BI PA  SICER LAHKO 
SLUŽILA TUDI KOT PROSTOR ZA SKUPNE RO D ITELJSK E

SESTANKE, ZA IN TERN E SOLSKE PROSLAVE IN  N ASTO
PE TER PODOBNO;

4. CENTRALNO GARDEROBO ZA UCENCE;
5. PROSTORE ZA POTREBE GLASBENE SOLE;
6. POVEZAVA S TELOVADNICO, DA BODO UCENCI 

LAHKO PO TOPLEM  IN  SUHEM PR IH A JA L I K  TELOVAD
NIM URAM.

TAKA REŠITEV BI ZAHTEVALA DOGRADITEV NO
VEGA TRAKTA TER PREU RED ITEV  N EK A TERIH  ŽE OB
STO JEČ IH  PROSTOROV. H K R A TI BO POM ENILA TUDI 
MOŽNOST ENOIZM ENSKEGA POUKA.

N &  v  m  M &  i  i i s
Bralcem in av torju  se opravi

čujemo, ker je iz tehničnih raz
logov moralo izostati nadaljevanje

VEČ ZNANJA — LEPŠA BODOČNOST 800 LET JURKLOŠTRA



MOJE MISLI OB SAMOPRISPEVKU
Gledam skozi okno, pa si mislim, 

da se nam ta vsakoletna zima ne
kako prezgodaj ponuja.

Na dvorišču se igrajo otroci, tisti 
ki komajda racajo, pa tisti, ki jih 
beseda strogega pedagoga še ni do
segla, vse do otiih junakov, ki že 
prav krepko drgnejo krilca in hlač
ke v šolskih klopeh. Razigrani so, 
njihova lička so zdravo rdeča, toplo 
so oblečeni in siti so. Snežne kepe 
in nepogrešljiva žoga so seveda s 
krikom in vikom prisotne.

Ne vem, ne morem si kaj, ko gle
dam te male nagajivce, da se ne bi 
spomnil besed našega velikega Can
karja, ko je dejal: Vi, ki nosite v 
srcu mladost in v pesti moč, vi glej
te, na vas, na vaših ramenih bo slo
nela usoda slovenskega naroda, na
roda proletarca.«

Ne vem, morda je moja duša ma
lo boleča, zato me spomin poganja 
v preteklost, v čas, ko se otroci niso 
prešerno smejali, njih lica so bila 
upadla in pogled otožen.

Bilo je v hudi zimi leta 1928-29, 
starejši tovariši to gotovo pomnite, 
snega je bilo do pasu in mraz je 
neusmiljeno pritiskal.

No, takrat smo bili stari 10 let —  

moj sošolec iz Vrhovega prav to
liko.

Bil je jasen, zimski dan. Sonce je 
vzhajalo in mraz je pritiskal'.

Šel sem v šolo, vsega nekaj sto 
metrov, v dobrih čevljih, toplih no
gavicah in toplem plašču.

Prišel je tudi sošolec iz Vrhove
ga. Modrikast je bil v obraz, brez 
plašča, brez toplih nogavic, samo 
neke cunje so mu jih nadomesto- 
vale v čevljih, ki jih je nosil že nje
gov ded. V zakrpanem šolskem na
hrbtniku je imel skorjo kruha in 
nekaj »krhljev«. —  Ne bom pozabil 
nikoli, kako bridko je jokal, ko so 
mu drgnili s snegom ozeble ude. Ja, 
od takrat smo ga imeli vsi radi —  

povedali smo doma in naše dobre 
mame so za vse poskrbele.

»Naše delo« izhaja mesečno — Izdaja 
Skupščina občine Laško — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni in odgovorni 
urednik Lev TIČAR — Uredništvo in
uprava: Laško 1, telefon 73-045, inter
na številka 4 in 6 - Cena za vsako  
številko 1 din -  Žiro račun pri 
Službi družbenega knjigovodstva, 
podružnica Laško št. 5071-637-55 — 
Rokopise, objave in oglase za vsako  
številko sprejem am o do 15. dne v  
m esecu — N enaročenih rokopisov  
ne vračam o. Tisk in  k lišeji GP 

Cetis Celje

Joj, tovarišice in tovariši, čemu 
sploh ta naslov, preveč sem se odda
ljil od njega, kaj vendar mislim?!

Davi sem se srečal s tov. Pešec 
Janezom, republiškim poslancem in 
direktorjem naše osemletke —  no, 
in kot dobremu prijatelju mi je de
jal: —  »P., na referendum gremo 
za našo šolo, za naše najmlajše, za 
naše bodoče kadre. Nujno je, čas 
nas prehiteva, prostori v šoli so 
premajhni« —  Ne vem, kaj vse mi 
je še našteval; o konkretnostih bo

do pisali še drugi tovariši. Vendar, 
razumel sem ga takoj, četudi vsako 
zadevo »aktivistično« ne primem.

Torej samoprispevek za šolo, za 
naše najmlajše, za njih srečni raz
voj in bodočih nosilcev bremen na
še socialistične družbe!

Tovariši kmetje  —  vi, ki ste pre
trpeli toliko ponižanja in razžalje- 
nja v tujih taboriščih, ko so vam 
zanikali materin jezik —  vi glejte, 
vaši otroci, morda nečaki in vnuki, 
bodo trdno stali na braniku domo
vine zato, ker bodo vzgojeni v zdra
vem okolju z zdravimi vzgojitelji. 
— ■ Zato vsi za samoprispevek: vi 
delavci Papirnice, »Pete«, Cementar
ne, »Obnove«, Kore«, vi trgovski in 
gostinski delavci in nenazadnje tudi 
upokojenci bomo glasovali »za« —  

za naše boljše življenje, za tiste, ki 
bodo prevzeli bremena družbe na 
svoja ramena, da pa bodo za to spo
sobni, smo odgovorni mi —  starej
ši!

Prepričan sem, da ne bo nikogar 
od naših občanov —  volivcev v vseh 
štirih enotah krajevnih skupnosti, 
ki ne bi rekel svoj zavestni »ZA«.

Tisti pa, ki je proti, naj tudi »za
vestno« ostane doma in razmišlja:

Otroci se igrajo naprej, žoga je 
razbila šipo. Nič hudega. Šipa se na
domesti, razbita psiha človeka niko
li!

FERČI MILER

K j e  b o m o  v o l i l i ?
St.

voli
šča

K raj
volišča Za naselja Volišče bo 

v — pri

1 Vel. S irje Vel. Sirje, S irje Osnovni šoli 
Zidani most

2 Zid. mostk Zidani most, Obrežje-del, 
Suhadol

Domu »Svobode« 
Zidani most

3 Radeče Radeče — desni breg Sopote, 
Dobrava

Glasbeni dom 
Radeče

4 Radeče Radeče — levi breg Sopote, 
Podkraj - del, Prnovše

Hotelu »Jadran« 
Radeče

. 5 Obrežje Obrežje — del Ribič Antonu, 
Obrežje

6 Hotemež Hotemež, Brunška gora, 
Rudna vas, Loška gora, Brunk

Gostilni S trnad 
Hotemež

7 Vrhovo Vrhovo, Log, P rapretno Gasilskem domu 
Vrhovo

8 Gorel jce Goreljce Zaler Feliksu, 
Goreljce

9 Njivice Njivice Sindikalni dvorani 
Papirnice

10 Jelovo Jelovo, Podkraj — del Plaznik Leopoldu, 
Jelovo

11 Močilno Žebnik, Močilno Lovski koči, 
Močilno

12 Jagnjenica Jagnjenica, S tari dvor Osnovni šoli 
Jagnjenica

13 Čimerno Čimerno Kreže Albinu, 
Čimerno

14 Svibno Svibno, Počakovo, Zagrad, 
Vetrni vrh, Studenci

Osnovni šoli 
Svibno

JA Z! T I! ON! MI! VSI b o m o  o d g o v o r n i ,  č e  
n a  r e fe r e n d u m u  n e  b i g la s o v a l i  ZA
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ŽELI VSEM SVOJIM POSLOVNIM SODELAVCEM IN 
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leto 1972

HKRATI KOLEKTIV TOVARNE VABI VSE OBČANE 

RADEČ IN OKOLICE, DA NA REFERENDUMU
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